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مأموریت: احیای تهران قدیم
 لایحه »سیاستگذاری و فرایند صدور پروانه مرمت، حفظ، احیا و تعیین 
کاربرد بناهای تاریخی و ارزشمند تهران« در شورای شهر تصویب شد

فرناز محمدزادهشورا
روزنامه نگار

بسیاری از بناهای ارزشمند قدیمی که در هر 
گوشه  از شهر بخش مهمی از تاریخ را در خود 

جای داده اند، این روزها حال و هوای خوبی 
ندارند. فرســودگی و کهنگی از سر و روی 
این بناها می بارد و بعضا به خانه های متروکه 
تبدیل شــده اند. دیگر آنقدر از عمرشان 
گذشته که امکان ندارد بتوانید برای لحظاتی 
هم که شده زیر سقف هایشان دوام بیاورید. 

این بناهای تاریخی که ظرفیت های زیادی 
را در راستای توسعه گردشگری پایتخت و 
جذب توریست خارجی دارند، نیازمند نگاه 
ویژه مدیریت شهری برای مرمت و نوسازی 
هستند تا فرصت های از دست رفته آنها در 
طول این سال ها به نفع درستی جبران شود. 

روز گذشته دویست ودوازدهمین جلسه 
علنی شورای شهر درحالی برگزار شد که 
لایحه »سیاستگذاری و فرایند صدور پروانه 
مرمت، حفظ، احیا و تعیین کاربرد بناهای 
تاریخی و ارزشمند تهران« مورد بررسی 

اعضای پارلمان شهری قرار گرفت.

چهارشنبه چهارشنبه 1111 بهمن  بهمن 14021402- شماره - شماره 90179017
راه اندازی۱۲۳دستگاه شارژ سریع خودروهای برقی در تهران

حسین رفان، مدیرعامل شرکت مهندسی و ساخت برق و کنترل مپنا: اکنون ۴۰ ایستگاه شارژ در تهران 
راه اندازی کرده ایم که ۱۵ایستگاه در داخل شــهر قرار دارند و علاوه بر آن نصب و راه اندازی ۱۲۳دستگاه 

شارژ سریع خودروهای برقی در ۴۰ایستگاه نقاط مختلف پایتخت انجام می شود.

جرائم کمیسیون ماده ۱00قابل تقسیط نیست
حبیب کاشانی، خزانه دار شورای شهر تهران: جرائم کمیسیون ماده ۱۰۰ قابل تقسیط نیست، جرائم باید 
پرداخت شود و تنها عوارض می تواند تقسیط شود. وقتی قاضی دستور پرداخت جرائم را داده، نمی توانیم 

تقسیط را مطرح کنیم.

شهر آماده اعیاد ملی و مذهبی شود
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شــورای شــهر تهران: با توجه به مناسبت های ملی و 
مذهبی پیش رو، از جملــه اعیاد  ماه رجب و ایــام دهه فجر و پیوند  مــاه مبارک رمضان با عیــد نوروز، فرصت 

مناسبی است که در آذین بندی شهر اتفاق خوبی را رقم بزنیم.

بررسی گزارش حسابرسی یک 
شرکت و یک سازمان شهرداری

روز گذشته در جلسه علنی شــورا، گزارش حسابرسی سازمان 
املاک و مستغلات و شرکت پیام رسای شهرداری تهران برای 

سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

 سازمان املاک و مستغلات شهرداری
ابوذر مختاری، مدیرعامل سازمان املاک و مستغلات شهرداری 
تهران در جریان بررسی گزارش حسابرسی سازمان متبوع خود، 
گفت: خوشبختانه گزارش های حسابرسی صورت گرفته براساس 
اعلام حسابرس، مطلوب بوده اســت. توافقات خوبی با سازمان 
مالیاتی برای تعیین تکلیف صورت گرفت، تخفیفات خوبی اخذ 
شــد و دغدغه خاصی در این زمینه وجود ندارد. تمام اقدامات 
مالی در حساب هر منطقه  برای فروش و تملک ثبت می شود و 

در عملکرد سازمان املاک نیز وجود دارد. 

شرکت پیام رسا
در ادامه جلســه، مهدی قمی، مدیرعامل شرکت پیام رسا نیز 
در جریان بررسی گزارش حسابرسی این شرکت گفت: عمده 
مشکلات این شــرکت مالیاتی و سنواتی اســت، مشکلات از 
قدیم الایام باقــی مانده و ما ۲۲میلیارد تومــان بدهی مالیاتی 
داریم که ۱۸میلیــارد تومان جریمه و ۴میلیــارد تومان اصل 
اســت. ما اصل را پرداخت خواهیم کــرد و امیدواریم جریمه 
بخشوده شــود. او ادامه داد: حدود 5ســال نماینده بیمه را به 
شرکت راه نمی دادند، اما در سال۱۴۰۰ هماهنگی هایی انجام 
دادیــم و ۶میلیارد و۱۰۰میلیون تومان مفاصاحســاب تعیین 
 شد. برای سال۱۴۰۱ نیز مفاصاحســاب را دریافت می کنیم. 
در پایان گزارش حسابرسی شــرکت پیام رسا و سازمان املاک 
و مستغلات شهرداری تهران برای سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ با 

حداکثر آرا اعضای شورا به تصویب رسید.

مکث

خبر

گزارش کار امروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشــهری در پــی مطالبــه گــری از شــهرداری های مناطــق 
اســت تا مشــخص شــود در هر منطقــه هــر روز چــه اقدامی 

انجام شده است.

منطقه 

تقاطــع بلوارهــای شــهید کاوه و صبــا در محلــه قیطریــه به منظــور ۱
ساماندهی، نظم بخشی به ترافیک عبوری، ایمن سازی تردد عابران 
پیاده و جلوگیری از پارک خودروهای متفرقه با انجام عملیات اصلاح 

هندسی ساماندهی شد.

منطقه 

 بــا هــدف زنــده نگه داشــتن یــاد و خاطــره شــهدا، مراســم کاشــت9
هزار اصله نهــال در پایگاه یکم شــکاری بــا حضور خانواده شــهدا، 

شهردار منطقه و فرماندهان نظامی و شهروندان برگزار شد.

منطقه 

در راســتای ایمن ســازی  نقــاط پرخطــر ترافیکــی و پیشــگیری از 5
بــروز تصــادف، ۱۴نقطــه حادثه خیــز منطقــه اصــلاح هندســی و 

ایمن سازی  شد.

منطقه 

به منظور تســریع و تســهیل توأم با ایمنی برای تردد عابران پیاده و ۱۲
هدایت آب های سطحی با اجرای پیاده رو سازی ، تبدیل نهر به کانیو و 
نهر سرپوشیده حد فاصل مخبرالدوله تا ظهیرالاسلام بهسازی شد.

منطقه 

عملیات لوله گــذاری و اجرای منهول فاضلاب شــهری برای کاهش ۱8
آلایندگــی زیســت محیطی در خیابــان شــهید منصــور عمرانــی بــه 

پایان رسید.

منطقه 

جلســه هماهنگی برنامه های ایام الله دهه مبارک فجر به میزبانی ۳
حجت الاســلام صدرالدین شــریعتی، امــام جماعت مســجد قبا با 
حضور جمعی از مدیران ادارات، ارگان ها و دستگاه های منطقه در 

مسجد قبای منطقه برگزار شد.

منطقه 

فعالیت دستفروشان در چهارراه ولیعصر پس از راه اندازی بازارچه ۱۱
محلی ســرمد، ممنوع و بــا تــوان حداکثری بــا دستفروشــی در این 

چهارراه برخورد قانونی صورت خواهد گرفت.

منطقه 

نهضت آسفالت و مناسب سازی معابر و شریان های عبوری منطقه ۱6
با هدف ارتقای کیفیت زندگی شهروندان همچنان ادامه دارد.

منطقه 

هزار اصله درخت شامل نهال های غیرمثمر مانند نارون، سرو، بلوط 7
و ارغوان در بوستان های سطح منطقه غرس شد.

منطقه 

آسفالت معابر منطقه از مرز ۵7هزار تن عبور کرد.۱4

منطقه 

ارزیابی نهایی مدیریت پسماند در ساختمان شماره۲ وساختمان ۲0
ناحیه۵ منطقه اجرا شد.

منطقه 

پــروژه مناسب ســازی  خیابــان شــهیدحبیب الله بــا پیشــرفت ۲
8۵درصدی در قالب پروژه های توسعه محله ای در حال اجراست.

منطقه 

ســامانه ۱۳7منطقــه بیشــترین تمــاس را در بیــن مناطــق ۲۲گانه ۱0
داشته است که سهم منطقه از رضایت شهروندی ۹7درصد است.

منطقه 

تا پایان سال ایستگاه متروی نجات اللهی افتتاح و آماده بهره برداری 6
می شــود و اقدامات لازم برای استفاده شــهروندان از این ایستگاه 

در حال انجام است.

منطقه 

با توجه به نزدیکی ایام نوروز و فصل بهار در راستای افزایش زیبایی ۱۳
بصری معابر برای تمامی اصناف ســطح ناحیه۳ بــرای رفع و حذف 

زوائد فیزیکی اخطار صادر شد.

منطقه 

حدود هــزار اصلــه نهــال در حاشــیه غربی بزرگــراه خلیج فــارس در ۱9
راستای افزایش سرانه فضای سبز منطقه غرس شد.

منطقه 

جلســه کمیته ایمنی در رابطــه با مجتمــع تجــاری اداری دنیای نور 4
برگزار شد.

منطقه 

کاشــت ۲۴هزار اصله نهــال به نیت ۲۴هزار شــهید شــهر تهــران و ۱7
اقدام به غرس ۱۳۰نهال در سطح بوستان های منطقه انجام شد.

منطقه 

کاشت ۱۰۵۴ نهال به نیابت از شهدای منطقه در ۴بوستان بزرگ و 8
شهرک متروی این منطقه انجام شد.

منطقه 

جلســه راهبری امور نواحــی و پیگیــری پروژه هــای  کوچک مقیاس ۱5
ناحیه۵ منطقــه برگــزار و در آن خبــر تکمیــل ۱۰۰درصــدی ۱۲پروژه 

توسعه محله ای در محلات افسریه شمالی و جنوبی اعلام شد.

منطقه 

۱۱دستگاه تجهیزات ورزشی و تفریحی پارکی در بوستان های سطح ۲۱
نواحی سه گانه شامل بوستان های خانواده، شهدای گمنام، مریم 

و ریما نصب شدند.

منطقه 

همزمان با کنگره ۲۴هزار شــهید پایتخت با حضور خانواده معظم ۲۲
شــهدا، آیین کاشــت یک هــزار نهال در بوســتان جنگلــی لتمال کن 

برگزار شد.

مرمت 8۳ بنای تاریخی توسط شهرداری
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران در 
تشریح این لایحه، گفت: مأموریت های فی مابین شهرداری و 
اداره میراث فرهنگی نظام مشــخصی نداشت، در شورای سوم 
و چهارم با سیاست هایی که دنبال شده بود، املاک ارزشمندی 
خریداری شد و در اختیار شهرداری قرار گرفت و حتی این املاک 
مرمت شدند. مهدی عباسی در ادامه با اشاره به اینکه ۸۳ بنای 
تاریخی ارزشمند توسط شهرداری تملک و به شکل ارزنده ای 
مرمت شده است، می  افزاید: هنوز هم در بهره برداری با چالش 
روبه رو هستیم که باید تلاش کنیم این چالش ها برطرف شود. 
او با اشاره به محله امامزاده یحیی، ادامه داد: بخش خصوصی از 
خانه های میراثی محفلی را آماده کرده که امروز به عنوان هتل 
خدمات رسانی می کند. امروز توریست خارجی نیز از این طرح ها 

استفاده می کند.

 گرفتاری مردم بین 
پاسکاری دستگاه های دولتی

علاوه بر این، مهدی اقراریان با بیان اینکه یکی از 
گرفتاری های مردم پاسکاری بین دستگاه های 
دولتی اســت، یــادآور شــد: رفت وآمد بین 
شــهرداری و میراث فرهنگی درخصوص بافت 

تاریخی مشهود است.

 بافت تاریخی در تهران 
رها شده است

رئیس کمیته عمران شــورا نیز با بیان اینکه در 
مواردی بافت تاریخی رها شــده در ســنگلج و 
جماران به محلی برای تجمع معتادان تبدیل شده 
است، ادامه داد: باید دقت کنیم که با هماهنگی با 
میراث فرهنگی به مردم ظلم نکنیم تا نتوانند نسبت 
به بازسازی منازل خود اقدام کنند. محمدآقامیری 
افزود: تا شعاع زیادی از بناها و بافت تاریخی، مجوز 
ساخت بیش از ارتفاع مشــخصی داده نمی شود 
و منازل مردم به همین دلیل بازســازی نشده و 

فرسوده شده است.

 تبدیل بافت تاریخی تهران 
به تهدید

نایب رئیس شورا با بیان اینکه بافت تاریخی یک 
فرصت است، تأکید کرد:  متاسفانه در حال حاضر 
این فرصت به تهدید تبدیل شــده و این بافت به 
محدوده اطراف آســیب زده است. پرویز سروری 
افزود: برای مثال در جماران، ســاخت ۲طبقه یا 
۴طبقه نمی تواند تأثیری بر این محدوده داشته 
باشــد. باید کاری کنیم که مردم نسبت به بافت 
و بنای تاریخی احســاس تنفر نداشته باشند. در 
مواردی می بینیم که بافت و بنای تاریخی نیز در 
یک بافت نابود شده، از بین می رود. او افزود: باید 
بافت را به یک فرصت برای کسانی تبدیل کنیم که 
در محدوده اطراف بافت تاریخی زندگی می کنند.

 تقویت رونق گردشگری 
درصورت نوسازی بافت تاریخی

پس از اظهارنظر اعضای شورای شــهر درباره این لایحه، مدیرکل 
معماری و ساختمان شهرداری تهران ضمن پاسخ به نظرات هر یک از 
اعضا بر این موضوع که اگر شهرداری به بافت تاریخی توجهی نداشته 
باشد، ممکن است به بافت فرســوده افزوده شود، تأکید کرد. حامد 
سلیمی می افزاید: مصوبه ای در شورای پنجم ابلاغ شد که ایرادات 
متعددی داشت و ما فشار وارد کردیم که در شورا تصویب نشود، اما 
به تصویب رســید. فرمانداری در ۱۳مردادماه سال۱۴۰۰ در ۳بند 
ایرادات این مصوبه را به شهرداری ابلاغ کرد و با حذف ایرادات، این 
مصوبه ابلاغ شد. او گفت: حتی یک برنامه مرمت از این مصوبه خارج 
نشد؛ ما اصلاحیه لایحه صدور پروانه مرمت در بافت تاریخی را تنظیم 
و لایحه تکمیلی را ارســال کردیم. این لایحه به طرح تبدیل شد و 
معاونت در بافت تاریخی ورود پیدا کرد. مدیرکل معماری و ساختمان 
شهرداری تهران به پیش بینی بسته های تشویقی اشاره کرد و افزود: 
تعامل فی مابین شهرداری و میراث فرهنگی و اقدامات موردنظر باید 

پیش بینی می شد که این موارد لحاظ شد. 
سلیمی با تأکید بر اینکه مناطق درگیر با بافت تاریخی ازجمله مناطق 
۱۱ و ۱۲ در این ســاختار قرار می گیرد، ادامه داد: طرح ما با لایحه 
شورای شهر در۴ بند اختلافاتی دارد. تأکید معاونت شهرسازی این 
بود که شهرداری ویژه بافت تاریخی منطبق با ساختار مجموعه باشد. 
امیدواریم بتوانیم فرایند صدور پروانه مرمت در بافت را تسهیل کنیم. 
او به ۳۴۲بنای ملی در سطح شهر اشاره کرد و گفت: ۸۳ بنا به میزان 
۳۰درصد در اختیار شهرداری تهران است. امیدواریم با تصویب این 

طرح، گردشگری نیز در بافت تاریخی تقویت شود. 
در پایان لایحه »سیاستگذاری و فرایند صدور پروانه مرمت، حفظ، 
احیا و تعیین کاربرد بناهای تاریخی و ارزشمند تهران« در صحن شورا 

با اعمال اصلاحات به تصویب رسید.

بافت تاریخی اگر رها شود، مخروبه می شود
رئیس شورای شــهر تهران هشــدار از بین رفتن میراث فرهنگی 
درصورت رهاشدگی را داد و گفت: اگر خانه های معمولی را هم رها 
کنیم به بافت تاریخی یا مخروبه تبدیل می شوند. مهدی چمران در 
جریان بررسی این لایحه پیشنهاد داد که فهرست بافت تاریخی و 
میراث فرهنگی داده شود تا در نقشه پیاده کنیم. او افزود: می توان 
به میراث فرهنگی ۶ ماه فرصت داد تا فهرست بناها و بافت تاریخی 

را به شورا ارائه دهد.

لزوم توجه به آثار ملی در شهر ری
همچنین جعفر شــربیانی از اینکه بافت تاریخی شــهر مورد 
توجه شهرداری تهران بوده است، ابراز خرسندی کرد و گفت: 
تشکیل شهرداری مجزا برای منطقه تاریخی بازار تهران و حصار 
ناصری برای حفظ و احیای ایــن بافت بعد از یک دوره طولانی 
بی توجهی، اقدام مؤثری اســت. این عضو کمیسیون معماری 
و شهرسازی شورای شهر با اشــاره به اینکه آثاری در شهرری 
داریم که بیش از ۹هزار سال قدمت دارند، ادامه داد: از همکاران 
در شورا و شهرداری تهران تقاضا دارم که به زودی در قالب طرح 
یا لایحه ای، ویژه بودن شــهرداری منطقه۲۰ نیز مورد توجه و 

تصویب قرار بگیرد.

حفظ بافت تاریخی وظیفه ماست
رئیس کمیته گردشگری شــورا نیز ضمن تقدیر از کمیسیون 
شهرســازی برای ورود طرح به صحن شــورا، گفــت: یکی از 
مشــکلات ما در کمیته گردشگری این اســت که قوانین در 
این موضوع شفاف نیستند. ســیداحمد علوی ادامه داد: اگر ما 
وظیفه داریم بافت تاریخی را حفظ کنیم باید برای دارندگان آن 
ویژگی هایی را درنظر بگیریم وگرنه ممکن است همچون کسانی 
که درختان را تخریب می کنند، به دنبــال تخریب بنا بروند. او 
می افزاید: در این طرح باید امتیازاتی برای مالکان حقیقی بناهای 
تاریخی درنظر گرفته شود تا حفظ آن بنا برای آنها به صرفه باشد. 
پیشنهاد بنده این اســت که عنوان طرح از حفاظت و احیای 
تهران تاریخی به حفاظت و مرمت بافت و بناهای تاریخی تهران 

تغییر یابد.

 وظایف شهرداری و میراث فرهنگی 
مشخص شود

سوده نجفی نیز در جریان بررسی لایحه، به مسئولیت مشترک 
وزارت میراث فرهنگی و شــهرداری اشاره کرد و گفت: وظایف 
هریک از این دو نهاد باید به طور مشــخص و واضح بیان شود تا 

شاهد موازی کاری نباشیم.

لزوم حرکت خودروسازان به سمت برقی شدن
مهدی چمران، رئیس شــورای شهر 
تهــران:  تأکیــد ما بــر این اســت که 
خودروسازان به سمت تولید خودروی برقی 
بروند کــه اعلام کردنــد تا ســال آینده 
زیرساخت ها را برای ساخت خودروی برقی فراهم خواهند کرد. 
۱۰سال است به تهران اتوبوس داده نشده، سازندگان داخلی از 
۲سال پیش وارد عمل شده اند اما تا تجهیزات را آماده کنند، زمان 
برده است. خودروسازان اعلام می کردند که تمام توان خود را برای 
ساخت به کار برده اند. درباره بازسازی اتوبوس ها در پایتخت هم 
باید منتظر باشیم اتوبوس های خریداری شده از راه برسند. حداقل 
یکی از کارخانجات اتوبوس ها را در مدت پیش رو تحویل خواهد 
داد اما این پاســخگوی نیازها نیســت. فکر نکنــم تعداد قابل 
ملاحظه ای اتوبوس تا پایان سال به ناوگان اضافه شود. علاوه براین 
اگر بخواهیم درباره آخرین وضعیت تراموا صحبت کنیم، احداث 
تراموا با چرخ لاستیکی و بدون ریل گذاری در نظر گرفته شده که 
پس از انجام مطالعات اگر به صلاح شهر باشد، انتخاب خواهد شد. 
باید این نکات را درنظر بگیریم و ببینیم قیمت تراموا چقدر است؟ 

گفته شده عمر و کیفیت آن بیشتر است که باید بررسی شود. 

 تشکیل قرارگاه بین پلیس و شهرداری 
به منظور کاهش ترافیک 

مهدی اقراریان، رئیس کمیته حقوقی 
و نظارتی شورای شهر: تقاضای بنده این 
است که شــهردار تهران هرچه سریع تر 
گزارشی از قراردادهای منعقدشده درباره 
حمل ونقــل عمومی را در شــورا ارائــه دهد که چــه تعداد از 
اتوبوس هایی که قول آن داده شــد، به صورت واقعی در خطوط 
به کار گرفته می شود. خوشبختانه ما در شــهر با اتوبوس های 
جدیدی مواجه شده ایم اما گزارش جزئی آن باید در شورا ارائه 
شود. متأســفانه وضعیت ترافیک در تهران رنج آور شده و بنده 
برای رسیدن به شورا در ساعات غیرپیک از چهارراه سیروس تا 
خیابان بهشــت ۴۰دقیقه در ترافیک بودم. ایــن موضوع را در 
بزرگراه ها نیز می بینیم و ساعت نمی شناسند. مگر اینکه از ساعت 
۱۲شــب به بعد تردد کنیم که ترافیک نباشــد. این موضوع از 
مصادیق حقوق عامه و شــهروندی اســت. با توجه به اینکه در 
روزهای پایانی سال تعداد سفرهای مردم افزایش خواهد یافت، 
تقاضا می کنیم که مدیریتی در این زمینه صورت بگیرد تا مردم 
رنج کمتری از این ترافیک ببرند. ما می دانیم ترافیک یک روزه 
حل نمی شود و اقداماتی ازجمله توسعه ناوگان و برقی سازی  در 
حال انجام اســت اما باید برای ترافیک، قرارگاهی بین پلیس و 
شهرداری تشکیل شــود تا مردم کمتر اذیت شوند. کمااینکه 

گزارش قرارگاه مسکن و اجتماعی باید در شورا ارائه شود.

انتقاد از عدم تقسیط عوارض پارکینگ
مهدی بابایی، رئیــس کمیته ایمنی 
شورای شــهر تهران: طرح دوفوریتی 
تقســیط عــوارض و مطالبــات حــوزه 
شهرســازی در تاریــخ ۲۴آبــان۱۴۰۱، 
تصویب و در این مصوبه بر پرداخت عوارض با اقساط ۲۴ و ۳۶ 
ماهه تأکید شــد امــا بررســی ها و گزارش هــای مردمی در 
ملاقات های مردمی مشخص کرده که مناطق ۲۲گانه عوارض 
بهره برداری پارکینگی را تقسیط نمی کنند. در اصلاحیه مصوبه 
در سال۱۴۰۲ نیز بر مصوبه قبلی تأکید و تصویب شد که جرایم 
ماده۱۰۰ نیز قابل تقســیط اســت اما مناطق ۲۲گانه جرایم 
ماده۱۰۰ را تقســیط نمی کنند. تخلف بعدی این اســت که 
شــهرداری از مودیانی که می خواهند عــوارض و مطالبات را 
تقسیط کنند، 5۰درصد را پیش پرداخت می گیرد، این تخلف در 
حالی اســت که اگر 5۰درصد را هم به صــورت پیش پرداخت 
بدهند، جایزه خوش حسابی به آنها تعلق نمی گیرد. از کمیسیون 
نظارت شورا درخواســت دارم به این حوزه و به این تخلف ورود 

جدی کند.


